

السيرة الذاتية

الاستاذ الدكتور كاظم محسن كويطع محمد الكعبي

الجامعة المستنصرية - كلية التربية - قسم العلوم التربوي والنفسية
Mobile: +9647712277867
Email: kadham_aladele@yahoo.com



ملخص تعريفي:

الشهادات الدراسية:

دكتوراه في علم النفس المعرفي

- ماجستير في الصحة النفسية .
- دبلوم عالي في الارشاد النفسي .
- بكوريوس في علم النفس العام

الحالة الاجتماعية

- متزوج
- من ذوي الشهداء - درجة القربى - والدي الشهيد
- تولد / بغداد / ١٩٦٩ / ٧ / ١

الجوائز والتكريم الأكاديمي

الكتب الشكر والتقدير :

- حصل على العديد من الكتب والشكر والتقدير منها (من السيد وزير التعليم العالي المحترم ومن السيد وزير حقوق الانسان المحترم و من السيد رئيس جامعة المستنصرية المحترم و كتب شكر من السادة مساعدي رئيس الجامعة والسيد عميد كلية التربية المحترمين ، وكذلك من بعض الجامعات والكليات .
- مشاركات في مؤتمرات علمية ودعوات خارج العراق حول (انماط التفكير وحل المشكلات لدى طلبة الجامعة)
- مشاركات في الكثير من الورش العلمية وايضا ورش حول تاثير المجالات المقترسة على النشر للبحوث العلمية وكذلك المشاركات في الندوات والدورات التدريبية.
- مشاركات في مؤتمرات داخل وخارج العراق علمية في الجامعات العراقية وايضا مؤتمرات واسلامية.

الخبرة الأكاديمية والتدريس:

- تدريسي في كلية التربية قسم العلوم التربوية والنفسية للدراسات العليا والاولية.
 - اشرف على العديد من رسائل الماجستير واطارح الدكتوراه وأشرف على العديد من بحوث التخرج لطلبة البكلوريوس الدراسات الاولية.
 - مناقشة الكثير من بحوث التخرج للمرحلة الاولية والماجستير والدكتوراه داخل الجامعة وخارجها
- المقررات الدراسية التي تم تدريسها:

الدراسات العليا	لدراسات الأولية
تدريس مادة علم النفس التعليمي لطلبة الدكتوراه - تدريس مادة علم النفس التربوي لطلبة الماجستير. - تدريس مادة تطبيقات الاستلال الالكتروني لطلبة	تدريس مادة ١- علم النفس النمو ٢- علم النفس التربوي ٣- علم النفس الفارق (الفروق الفردية) ٤- علم النفس الشخصية ٥- ومادة تعديل السلوك

الدراسات العليا . - سمنارات (مناقشة عناوين بحوث اطاريح ورسائل طلبة الدراسات العليا)	للمرحلة الرابعة
---	-----------------

الانتساب المهني او الجمعيات:

العمل الحالي : تدريسي في كلية التربية قسم العلوم التربوية والنفسية .
العمل السابق :

أ- مسؤول شعبة الشؤون الادارية والفنية في مديرية الاقسام الداخلية سابقا .

ب- معاون مدير الاقسام الداخلية سابقا

ج- شغل منصب مدير الاقسام الداخلية في الجامعة المستنصرية سابقاً

الإشراف العلمي : اشرف على مجموعة من رسائل الماجستير والدكتوراه وأشرف على العديد من بحوث التخرج لطلبة البكلوريوس الدراسات الاولية .

• لجان ... مشارك في العديد من اللجان العلمية المتخصصة والتحقيقية والمؤتمرات ولجان الزيارات والاداء
الاكاديمي والعلمية ومقابلة الطلبة المقبولين وعضو لجنة مجلس القسم والاستلال الالكتروني والعلمي الخ
المنشورات العلمية

• بحوث علمية منشورة

- ١ . الفشل المعرفي بين النظرية والتطبيق .
- ٢ . كفاءة التمثيل المعرفي وعلاقتها بما فوق الذاكرة لدى طلبة الجامعة .
- ٣ . ادراك التزاحم وعلاقته بالسلوك العدواني لدى طلبة الاقسام الداخلية .
- ٤ . الانهماك الديني وعلاقته بالاتزان الانفعالي دراسة مقارنة .
- ٥ . اساليب التعلم وعلاقتها بالحاجة الى المعرفة لدى طلبة المرحلة الاعدادية .
- ٦ . انماط الادارة الصفية السائدة لدى مدرسي المرحلة الاعدادية وعلاقتها ببعض المتغيرات .
- ٧ . الترميز المزدوج وعلاقته بالفهم القراني لدى طلبة المرحلة الاعدادية .
- ٨ . الكفاءة الذاتية القرآنية وعلاقتها بالتحصيل الدراسي لدى طلبة الجامعة .
- ٩ . الانتباه الذهني وعلاقته بالتنظيم الذاتي المعرفي لدى طلبة الجامعة .
- ١٠ . الاتجاه نحو التطرف وعلاقته بالتوجه الديني لدى طلبة الجامعة .
- ١١ . السيطرة المعرفية وعلاقتها بحل المشكلات لدى طلبة الجامعة .
- ١٢ . قياس مستوى الاتزان الانفعالي بحسب الجنس والتخصص لدى طلبة الجامعة .
- ١٣ . الوعي بالذات لدى طلبة الجامعة وعلاقته ببعض المتغيرات لدى طلبة الجامعة .
- ١٤ . علاقة الكفاءة الانفعالية بتنظيم الذات لدى طلبة الجامعة .
- ١٥ . التصنيف المعرفي (الضبط المقيد - المرن) وعلاقته ببعض المتغيرات لدى طلبة الجامعة .
- ١٦ . علاقة التفكير ما فوق المعرفي بالقدرة على حل المشكلات لدى طلبة الجامعة
- ١٧ . قلق المستقبل وعلاقته بالتوافق الجامعي لدى طلبة الجامعة .
- ١٨ . فاعلية برنامج تدريبي مستند إلى نظام (أيزنك وكالفو) في تنمية السيطرة الانتباهية لدى طلبة الجامعة .
- ١٩ . النضج الانفعالي لدى طلبة المرحلة الاعدادية وعلاقته بالوعي الاخلاقي .
- ٢٠ . درجة كفاءة التواصل المعرفي لدى طلبة المرحلة الاعدادية وعلاقته ببعض المتغيرات .
- ٢١ . درجة الذكاء الوجداني لدى طلبة المرحلة الاعدادية وعلاقته ببعض المتغيرات .
- ٢٢ . درجة الاسلوب المعرفي (التجريدي - العياني) لدى طلبة المرحلة الاعدادية وعلاقته ببعض المتغيرات .
- ٢٣ . مستوى ادراك التامل لدى طلبة الجامعة وعلاقته ببعض المتغيرات .
- ٢٤ . التفكير التحليلي لدى طلبة الجامعة وعلاقته ببعض المتغيرات .

٢٥. خبرة الزمن الذاتية لدى طلبة الجامعة وعلاقتها ببعض المتغيرات.
 ٢٦. الدافعية العقلية وعلاقتها بمهارات التفكير المستقبلي لدى طلبة الجامعة
 ٢٧. ادارة المعلومات المعرفية وعلاقتها بالتداخل المعرفي لدى طلبة الجامعة.
 ٢٨. التراكيب المعرفية وعلاقتها بمهارات التعلم والاستذكار لدى طلبة المرحلة الاعدادية.
 ٢٩. علاقة الدافعية نحو الإنجاز الأكاديمي بمستوى الطموح لدى طلبة الجامعة.
 ٣٠. اثر برنامج تدريبي مستند الى(نظرية موراي) لتنمية الدافع المعرفي لدى طلبة المرحلة المتوسطة.
 ٣١. مستوى الاجهاد الفكري لدى تدريسيي الجامعة وعلاقته بالنوع والتخصص.
 ٣٢. علاقة التفكير الشمولي بالاسلوب المعرفي (الاستيعابي – الاستقبالي) لدى طلبة الجامعة.
 ٣٣. المعرفة الإدراكية وعلاقتها بالتفكير المنطقي لدى طلبة الجامعة.
 ٣٤. علاقة التفكير الشمولي بالاسلوب المعرفي (الاستيعابي – الاستقبالي) لدى طلبة الجامعة.
 ٣٥. التواضع الفكري لدى طلبة الجامعة من (مرتفعي ومنخفضي) الذكاء الوجودي
 ٣٦. علاقة الاعراب عن الذات التكافلية بـ (مرتفعي ومنخفضي) الذكاء الوجودي لدى طلبة الجامعة
- كتب مؤلفة :

١. كتاب التفضيلات البنينة .
 ٢. كتاب الشخصية المزاجية والشعور بالذات الخاصة دراسة ميدانية.
 ٣. كتاب التربية واقتصاديات التعليم.
 ٤. كتاب البيئة واثرها في سلوك الانسان الطبعة الاولى
 ٥. كتاب البيئة واثرها في سلوك الانسان الطبعة الثانية
 ٦. كتاب الاخفاق المعرفي بين الانتباه والتذكر
 ٧. كتاب علم النفس والعمليات المعرفية
 ٨. كتاب المنظور البنائي المعرفي للتعلم
 ٩. كتاب علم النفس التربوي وموضوعاته
 ١٠. كتاب تعليم التفكير
-



the biography

Professor Dr. Kazem Mohsen Kwaita Muhammad Al-Kaabi

Al-Mustansiriya University - College of Education - Department of Educational and Psychological Sciences

Mobile : +964 771 2277877

Email : kadham_aladele@yahoo.com

INTRODUCTORY SUMMARY:

ACADEMIC CERTIFICATES :

PhD in Cognitive Psychology

- Master's degree in mental health.
 - Higher diploma in psychological counseling.
 - Bachelor's degree in general psychology
-

marital status

- **married**
 - **From the relatives of the martyrs - degree of kinship - the parents of the martyr**
 - **Born in Baghdad 1969/7/1**
-

Awards and academic honors

Books Thanks and Appreciation:

- He received many books, thanks and appreciation, including) from the esteemed Minister of Higher Education, from the esteemed Minister of Human Rights, from the esteemed President of Al-Mustansiriya University, and letters of thanks from the assistants of the university president and the esteemed Dean of the College of Education .And also from some universities and colleges.
 - Participations in scientific conferences and invitations outside Iraq on (patterns of thinking and problem solving among university students(
 - Participation in many scientific workshops, as well as workshops on the impact of predatory journals on the publication of scientific research, as well as participation in seminars and training courses.
 - Participations in scientific conferences inside and outside Iraq in Iraqi universities, as well as Islamic conferences.
-

Academic and teaching experience:

- **Teaching in the College of Education (Department of Educational and Psychological Sciences For postgraduate and undergraduate studies.**

- He supervised many master's theses and doctoral theses, and supervised many graduation research for undergraduate students in preliminary studies.
- Discussing a lot of graduation research for the initial stage, master's and doctoral studies inside and outside the university

Courses taught:

For preliminary studies	Graduate Studies
Teaching subjects 1- Developmental Psychology 2- Educational Psychology 3- Differential Psychology (Individual Differences) 4- Personality Psychology 5- Behavior Modification for the Fourth Stage	Teaching educational psychology to doctoral students -Teaching educational psychology to master's students. -Teaching the subject of electronic derivation applications to postgraduate students. -Seminars (discussing the titles of research dissertations and dissertations of postgraduate students(

Professional affiliation or associations:

Current work: Teaching in the College of Education ·Department of Educational and Psychological Sciences.

Previous Work:

- أ- Formerly responsible for the Administrative and Technical Affairs Division in the Internal Departments Directorate.
- ب- Former Assistant Director of Internal Departments.
- ت- He held the position of director Internal departments at the former Mustansiriya University

Scientific supervision: He supervised a group of master's and doctoral theses and supervised many graduation research for undergraduate students in preliminary studies.

- Committees... Participated in many specialized scientific and investigative committees, conferences, visits committees ·academic and scientific performance, interviews with accepted students, member of the Department Council Committee, electronic and scientific research.....etc.

Scientific publications

- **Published scientific research**
 1. Cognitive failure between theory and practice.
 2. The efficiency of cognitive representation and its relationship to metamemory among university students.
 3. Understanding crowding and its relationship to aggressive behavior among boarding school students.

- 4. Religious involvement and its relationship to emotional balance, a comparative study.**
- 5. Learning methods and their relationship to the need for knowledge among middle school students.**
- 6. Classroom management styles prevailing among middle school teachers and their relationship to some variables.**
- 7. Double coding and its relationship to reading comprehension among middle school students.**
- 8. Reading self-efficacy and its relationship to academic achievement among university students.**
- 9. Mental attention and its relationship to cognitive self-regulation among university students.**
- 10. The tendency towards extremism and its relationship to the religious orientation of university students.**
- 11. Cognitive control and its relationship to problem solving among university students.**
- 12. Measuring the level of emotional balance according to gender and specialization among university students.**
- 13. Self-awareness among university students and its relationship to some variables among university students.**
- 14. The relationship of emotional competence to self-regulation among university students.**
- 15. Cognitive classification (restricted - flexible control) and its relationship to some variables among university students.**
- 16. The relationship of metacognitive thinking to the ability to solve problems among university students**
- 17. Future anxiety and its relationship to university adjustment among university students .**
- 18. The effectiveness of a training program based on the system (Eysenck and Calvo) in developing control Attention among university students .**
- 19. Emotional maturity among middle school students and its relationship to moral awareness .**
- 20. The degree of cognitive communication efficiency among middle school students and its relationship to some variables.**
- 21. The degree of emotional intelligence among middle school students and its relationship to some variables.**
- 22. The degree of cognitive style (abstract - concrete) among middle school students and its relationship to some variables.**

23. The level of awareness of meditation among university students and its relationship to some variables.
24. Analytical thinking among university students and its relationship to some variables.
25. The subjective time experience of university students and its relationship to some variables.
26. Mental motivation and its relationship to future thinking skills among university students
27. Knowledge information management And its relationship to cognitive interference among university students.
28. Cognitive structures and their relationship to learning and recall skills among middle school students.
29. The relationship of motivation towards academic achievement to the level of ambition among university students .
30. The effect of a training program based on (Murray's theory (to develop cognitive motivation among middle school students.
31. The level of intellectual stress among university teachers and its relationship to gender and specialization .
32. The relationship of holistic thinking to the cognitive style (absorptive - receptive) of university students.
33. Perceptual knowledge and its relationship to logical thinking among university students.
34. The relationship of holistic thinking to the cognitive style (absorptive - receptive) of university students.
35. Intellectual humility among university students with high and low existential intelligence
36. The relationship of symbiotic self-expression to (high and low (existential intelligence among university students

Authored books:

1. Environmental preferences book .
2. The book "Mood Personality and Sense of One's Self," a field study .
3. Book of education and economics of education .
4. Book of the environment and its impact on human behavior, first edition
5. Book of the environment and its impact on human behavior, second edition
6. The book: Cognitive failure between attention and memory
7. Psychology and cognitive processes book
8. Cognitive constructivist perspective book on learning
9. A book on educational psychology and its topics

10.A book on teaching thinking
